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KARVINÁ – Žáci Základní školy Ma-
jakovského v Karviné-Mizerově 
ho milují. Kluci a děvčata z jiných 
škol jim ho závidí. Školní klub 
Kamarád ničím nepřipomíná ne-
vlídnou a neosobní třídu. Dá se 
tady usadit v pohodlné klubovce, 
lehnout si na zem, chovat se ne-
nuceně. Dá se tu hrát divadlo, zpí-
vat, uspořádat hezkou školní akci. 
Nebo narozeniny spolužáka.

Klub vznikl před patnácti lety. 
Učitelkám Ludmile Šatné a Miladě 
Sýkorové připadla zbytečná školní 
síň tradic s expozicí sbíječek, ha-
vířských přileb a kronik brigád so-
cialistické práce. Navrhly, aby se 
tady vybudovala místnost, která 
by sloužila dětem k pořádání akcí 
a škole k alternativnímu vyučo-
vání. Vedení je podpořilo a měs-
to coby zřizovatel se vyjádřilo, že 
ano – pokud si na to ušetří. Ušet-
řilo se a místo sbíječek se do síně 
stěhovali žáci.

„Ne že bychom měly něco proti 
horníkům. Naopak! Vždyť z hor-
nických rodin pochází nejméně 
polovina našich žáků! V síni tra-
dic ale nešlo o hornictví. Šlo o dě-
dictví minulého režimu, o oslavu 
komunistické ideologie a socialis-
tického způsobu života. Teď tato 
místnost slouží dětem,“ vysvětluje 
Ludmila Šatná.

Na přelomu loňského a letošní-
ho roku se Kamarád dočkal pře-
vratných změn. Byl prodloužen 
o devět metrů a jeho kapacita 
vzrostla na 100 osob. Získal nový 
moderní interiér a hezký, pohodl-

ný nábytek. Na stěně se objevila 
velkoplošná obrazovka pro promí-
tání vyučovacích programů. Samo-
zřejmostí je DVD box a zvuková 
aparatura.

„Zasloužil se o to vlastně můj 
manžel. Dělá ekonoma práce 

a mezd na závodě ČSA Dolu Kar-
viná. Na dětské akce chodí nerad. 
Ale několikrát přece jen přišel 
a byl překvapen, kolik lidí se tady 
schází. ,Proč to nezvětšíte, vždyť tu 
není k hnutí?‘ podivoval se. A jako 
správný chlap hned nabídl řešení: 

Obraťte se na Nadaci OKD,“ vzpo-
míná Ludmila Šatná.

Slovo dalo slovo a projekt „Roz-
šíření prostor školního klubu Ka-
marád“ byl na světě. Nadace OKD 
na něj vyčlenila 280 tisíc korun, 
přidalo se město Karviná.

Slavnostní otevření rekonstru-
ovaného Kamaráda se konalo 
v úterý 3. února. Stříhala se pás-
ka, zněla hezká slova. V očích 
učitelky Ludmily Šatné se leskly 
slzy. Je aktivistkou hnutí Přátelé 
angažovaného učení a své povolá-
ní považuje spíše za poslání, než 
za práci.

„Ale zrazuje mě zdraví,“ svěři-
la se pro Horníka. Tentokrát však 
byly její slzy výrazem štěstí. „Ne 
kvůli sobě, ale kvůli dětem. A tak 
trochu i kvůli chlapům s tím čer-
ným pod očima, kteří sem cho-
dí, občas z nich táhne pivo a tím 
svým přímým a drsným způsobem 
mi řeknou ,Je to tu fajne!‘ jsem 
ráda.“
  Bohuslav Krzyžanek

STUDÉNKA – Vydařený premiérový zá-
pas sehrál sledge hokejový klub Pan-
thers Havířov. Na zimním stadionu 
ve Studénce si první březnovou sobo-
tu poradil s ligovým soupeřem ze Zlí-
na! Necelý rok funguje tým zdravotně 
postižených sportovců podporova-
ných Nadací OKD. Je v něm i Tomáš 

Mlčák (30) z Havířova, bývalý havíř 
pocházející z havířské rodiny.

„Rok na Darkově a pak o něco déle 
na Dukle,“ vzpomínal Tomáš na dru-
hou polovinu 90. let minulého století. 
Na první šachtu ho brali jako elektro-
mechanika na povrch, na té druhé 
fáral coby provozní elektromechanik. 

Měl to snad i v genech – děda Alois 
Sliwka spoustu let dělal záchranáře 
na Dukle a táta Zdeněk Mlčák odtam-
tud z rubání odcházel do penze.

„Fajn zážitky. Hornická profese je 
nebezpečná, ale líbilo se mi tam. Není 
to ale podle mého na celý život, chtěl 
jsem vyzkoušet něco jiného,“ pokra-
čoval Tomáš. A tak dal šachtě sbohem 
a odletěl do Ameriky. Tam se mu stal 
úraz, jenž ho navždy poznamenal 
a napořád mu uzavřel cestu k mož-
nému návratu do dolu. Přišel o nohu, 
má částečný invalidní důchod.

Žádným zatrpklým invalidou ale 
Tomáš není! Dodělal vysokou školu, 
normálně žije, pracuje, sportuje. Fot-
bal a hokej hrával aktivně i předtím. 
K tomu druhému se vrátil, byť v úpravě 
pro handicapované. Místo aby kroužil 
po ledě s hokejkou na bruslích, sedává 
ve speciální skořepině s ocelovou kon-
strukcí, a hole, ty má dvě. Slouží mu 
k odrážení i „střílení“ puku.

Loni na jaře dal Tomáš s podob-
ně postiženými přáteli dohromady 
sledge hokejový mančaft – začali si 
říkat Panthers (Panteři) Havířov. Je 
jich necelá desítka. Běžně je na ledě 
pět hráčů plus brankář. On na postu 
obránce. „A máme na to!“ komen-
toval přátelské utkání se Zlínem, 
v němž byli úspěšnější v poměru 2:1. 
Do té doby „Panteři“ jen trénovali.

Radek Lukša

Kamarád vyrostl do velikosti i do krásy
Klub Základní školy Majakovského si oblíbily i děti chlapů „s tím černým pod očima“. Nadace OKD věnovala na jeho rekonstrukci 280 tisíc korun

Panteři v historické premiéře vyhráli!
Sledge hokejový klub z Havířova zakládal bývalý elektromechanik z dolů Darkov a Dukla
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Prostředí klubu připomíná spíš stylovou kavárnu než školní třídu.Slavnostního přestřižení pásky se zhostili (zleva) mluvčí OKD Vladislav Sobol, ředitel mizerov-

ské školy Roman Hamrus a náměstek primátora Karviné Petr Juras.

Panthers Havířov před historicky prvním zápasem.

Havířovští sledge hokejisté v akci, 
Zlín byl poražen.

Tomáš Mlčák dělal na šachtách Darkov a Dukla.

•�Vznik�klubu�Kamarád byl oficiálně motivován protidrogovou prevencí a využitím 
volného času dětí a mládeže. Pořádají se v něm setkání s úspěšnými a zajímavými 
lidmi, kteří ukazují dětem, čeho lze dosáhnout bez drog a alkoholu. V klubu se konají 
školní besídky, třídní večírky, recitační soutěže, vánoční a velikonoční akce. Zábava je 
bezpečná, nehrozí, že by se děti setkaly s nástrahami ulice. Časem mu přišli na chuť 
i rodiče, kteří začali docházet za svými ratolestmi ve stále hojnějším počtu.

•�Základní�škola�na�ul.�Majakovského�2219 v Karviné-Mizerově byla otevřena v roce 
1967.�V�současné�době�se�v�ní�učí�403�dětí,�rozdělených�do�17�tříd.�Škola�se�
zaměřuje zejména na jazykovou a sportovní přípravu. V rámci výuky cizích jazyků 
se zapojila do mezinárodního projektu Comenius, prioritním sportem je basketbal. 
Žáci sportovních tříd hrají za TJ Sokol Karviná krajské i republikové ligové soutěže.

Děti obohatily program slavnostního znovuote-
vření Kamaráda čínským tanečkem a několika 
písněmi v podání školního pěveckého sboru. 

Dotace od nadace 
půjde na vybavení
HAVÍŘOV – Zlín, Otrokovice, Karlovy 
Vary, České Budějovice, Kolín, Praha 
a Havířov. To jsou města, kde působí 
kluby sledge hokeje na ligové úrovni. 
Pravda, ten posledně uvedený 
a také nejmladší ještě na oficiální 
přijetí do ligy čeká. Měla by k tomu 
pomoci i dotace ve výši půl druhého 
sta tisíc korun od Nadace OKD.
„Půjde na materiálové vybavení, 
to je nejdůležitější. Vždyť ty sledge 
– sáňky – stojí i dvacet tisíc korun. 
Většinou se používají norské,“ 
vysvětlil obránce „Panterů“ a člověk 
odpovědný za projekt. V družstvu 
kromě Tomáše Mlčáka hrají Jan 
Matoušek, Martin Keller, Erik Fojtík, 
Miroslav Bartek, Rostislav Staněk 
a Daniel Sigmund.

Co je sledge hokej 
Sledge�hokej�je�mladý�sport�(na�Paralympiádě�od�roku�1994).�Specifický�je�tím,�že�
hráči jsou lidé s vážným postižením dolních končetin. Projekt „Panterů“ s názvem 
„Integrace zdravotně postižených dětí, mládeže a dospělých ve sportu“ má oslovit 
až dvacet aktivních hokejistů a umožnit bruslení handicapovaným školákům.


